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Írásbeli kérdé s

Kövér László úrnak,
Az Országgyű lés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, valamint az Országgyű lésrő l szóló 2012.
évi XXXVI. törvény 42 . § (8) bekezdése alapján írásbeli kérdést kívánok benyújtani az Ember i
Erőforrások Minisztériumát vezető miniszterhez, mint a tárgyban illetékes minisztérium
vezetőjéhez .

„Mit lépnek FALCO ügyben? ”

címmel .

A benyújtott kérdésemre a választ írásban várom .

Tisztelt Miniszter Úr!

Az alapvető jogok biztosának már 2016 márciusában, AJB-440/2016 .számon kiadott
jelentésében - az érintett hatóságok általa vizsgálható eljárásai tekintetében - az egészséghez és
az egészséges környezethez való jog sérelmének veszélyét állapította meg . Idén január végé n
pedig kiadásra került a biztos és a jövő nemzedékek érdekeinek védelmét ellátó helyetteséne k
közös jelentése a FALCO szombathelyi telephelyéről és a lakosokra gyakorolt hatásáról .

A panaszosok (különösen a gyár Zanati úti telephelyéhez közel található Pick-lakótelep lakói )
továbbra is szenvednek a szállóportól, a fojtó szagtól, a gyár „füstjétő l” és az alapzaj időnkénti
„puffszerű” megnövekedésétől . A forgácslapgyártással foglalkozó gyáróriás közvetlen
közelében lakóházak, lakótelepek helyezkednek el, valamint sportpálya és más vállalkozások
telephelye is . Az érintettek köre meghaladja a 13000 fő t . A 2016-os jelentés óta a hatósági
eljárások nem hozták meg a várt pozitív változásokat, ellenkező leg: a közeli parkolókban álló
autókon vastagon megáll a gyárból szálló por, továbbá a zajhatások sem enyhültek . A szenvedő
lakosok felháborodott üzeneteket fogalmaznak meg különböző internetes fórumokon, a közel i
Bébic -és Joskar Ola lakótelepr ő l is .

Bár a FALCO próbálja úgy beállítani magát, mintha mindent megtenne annak érdekében, hogy
betartsa az elő írásokat, valójában az látható, hogy bármilyen kötelezettséget el ő író hatósági



határozat ellen fellebbez. A jelentéskészítők által meghallgatott szombathelyi lakosok
elmondták, hogy kiszámíthatatlan időpontokban fojtó szag terjed a léveg őben, azonban enné l
is nagyobb problémának tartják a szálló fűrészport, amely szemmel láthatóan lerakódi k
mindenhová, belélegezve kellemetlen érzést kelt . Bármiféle orvosi szaktudás nélkül is
kijelenthető , hogy ez az egészségre ártalmas . A szelesebb napokon nem ritka jelenség a
homokviharszerű por szállása. A gyár melletti közeli sporttelepen labdarúgópálya helyezkédik
el, amely a gyár fő kéményétől kb. 200 méterre található . Az ifjúsági csapat 13-19 éves
fiatalokból áll, összesen 42 fő edzése zajlik itt . Ők is panaszkodnak a folyamato s
porszennyezésre, eddig eredménytelenül .

A Levegő Munkacsoport is több alkalommal méréseket végzett a területen, azonba n
kijelenthető , hogy az ultrafinom részecskék koncentrációjára vonatkozóan nincs olyan
meghatározott határérték, amely alatt biztosan nem károsítják az emberi egészséget . A szakmai
szervezet által elkészített tanulmányban szerepel, hogy a WHO szerint ezek a részecské k
bizonyítottan rákkeltőek. Belélegezve lerakódnak a tüdő legmélyén, ott gyulladást váltanak ki .
A részecskék felszínén megtapadt egészségre ártalmas anyagok a véráramba is bekerülnek ,
ezáltal szív- és érréndszeri megbetegedéseket, asztmát és allergiát idézhetnek elő . Szembetűnő ,
hogy KSH adatok szerint Szombathely és térségében sokkal magasabb a légz őszervi
megbetegedésben szenvedők száma, mint a megye más területein, vagy má s
megyeszékhelyekkel összehasonlítva. Az ultrafinom részecskék hazánkban mintegy 12 800
ember elhalálozását okozzák .

A szombathelyi lakosok számára nem várható enyhülés sem a leveg őbe jutó, egészségre káro s
anyagok tekintetében, sem a zajártalmakéban, hiszen a beüzemelni kívánt UTWS sz űrő
magával hozza a kapacitásbővítést is. A FALCO ugyanis azért szereli be ezt a technológiát ,
mert másképp nem kapna engedélyt a b ővítésre .

Tisztelt Miniszter Ur !

A kiadott jelentésben kérték a minisztérium közbenjárását, valamint felkérték miniszter urat ,
hogy a megfelelő kompetenciával rendelkező szervét/intézményét utasítsa, hogy a jelentésb e
foglalt elmaradt kutatásokat, vizsgálatokat végezzék el, illetve, hogy fontolja meg a vonatkoz ó
határértékek felülvizsgálatát .

A kérdésem az, hogy hol tart a folyamata ezeknek, milyen intézkedéseket tettek az elkeseredett
lakosok problémáinak megoldása, egészségük megóvása érdekében ?

Várom érdemi váll szát !

Budapest, 2018 . február 21 .

Kepli Lajos
Jobbik
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